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Uus õppekorpus Kohtla-Jörvel Kus Vladimir lljitš

7.-9. oktoobrini toimub 
Tallinna Polütehnilise Insti
tuudi aulas õppejõudude teo
reetiline konverents teemal 
«V. I. Lenin ja kõrgem kool.»

Konverentsi aktuaalsus ei 
seisa mitte ainult selles, et ta 
on pühendatud V. I. Lenini 
100. sünni-aastapäevale. Viima
seil aastail on meie õppeasu

tuses senisest suuremat tähe
lepanu pööratud õppe-kasva- 
tustöö perspektiivsele planeeri
misele ja selle töö efektiivsuse 
väljaselgitamisele.

On koostatud mitmeid üri
tuste plaane, läbi on viidud 
sotsioloogilisi uurimusi. Eel
seisev konverents peaks meile 
andma uusi mõtteid nende 
uurimuste jätkamiseks.

Konverentsi üldnimetust
kandva põhiettekande kõrval

ris ja juunis.
Keskmine eksamite arv ses

sioonil — 3.
Põhi stipendium, mida saavad 

kõik üliõpilased, on 190DM 
(1 rbl. =  3,20 D M ).

Vastavalt ühiskondlikust
tööst osavõtule lisandub sellele 
kas 40, 60, või 80 marka.

Noormees, kes on enne õpin
guid teeninud Saksa D V  rah
vaarmees, saab stipendiumi 
270 D M  kuus.

Kui hinneteks on vaid «1», 
siis omistatakse üliõpilasele ALGAB UUS PÄEV.

Humboldti Ülikooli ja Mosk
va Lomonossovi Ülikooli ühi
sel korraldusel toimus Berliinis 
teaduslik konverents teemal: 
«Kakskümmend aastat sotsia
listlikku koostööd teaduse vald
konnas Saksa Demokraatliku 
Vabariigi ja Nõukogude Liidu 
vahel.»

Konverents pühendati Saksa

DV 20. aastapäevale ja V. I. L e 
nini 100. sünni-aastapäevale.

Leningradi Ždanovi Ülikooli 
ja Leipzigi Karl-Marxi Ülikooli 
teadlaste koostöö tulemusena 
valmis kogumik «Lenini õpetus 
elab».

Saksa Demokraatliku Vaba
riigi 20. aastapäeva puhul toi
mub Leipzigi Karl-Marxi Ü li
koolis 90 üliõpilaskonverentsi 
kollokviumi ja näitust.

'th
Gorkis toimub üleliiduline 

kõrgemate õppeasutuste vaheli
ne õppejõudude, üliõpilaste,
tööstuse spetsialistide ja kom
somoli aktiivi konverents tee
mal «üliõpilane ja teaduslike 
tehniline progress». Konverents 
kestab viis päeva.

Meie õppeasutuse esindajana

viibivad konverentsil üliõpila
sed Mihhail Klement ja Georgi 
Klugman.

Teise kursuse üliõpilased Sir
je  Viilup ja Toomas Tuldava 
sõitsid Saksa Demokraatlikku 
Vabariiki. Esimene neist õppis 
meie Instituudis tööstus- ja tsi
viilehituse erialal, teine aga 
valis mullu oma erialaks töös
tuselektroonika. Nüüd jätka
vad nad oma õpinguid koos 
saksa noortega.

L E N IN  

J A  K Õ R G E M  K O O L

teeneline kunstitegelane

kuuleme me ettekandeid üli
õpilaste internatsionalistlikust, 
ateistlikust ja töökasvatusest, 
täppisteaduste osast maailma
vaate kujundamisel, komso
molitöö probleemidest ja teistel 
teemadel. Esinejaiks on meie 
instituudi tugevamad õppejõud.

Konverents on mõeldud ka 
õpnejõudude teoreetiliste se
minaride töö esimeseks üri
tuseks, kuid teretulnud on seal 
ka kõik teised asjahuvilised.

tegev oli
Rügeni saare pealinnas 

Sassnitzis avatakse V. I. Lenini 
mälestuskivi. Asudes kaunil hal
jasalal, tuletab see kivi meel
de sündmust suure revolutsio
nääri elus aprillis 1917. V. I. 
Lenin lahkus v#di& Sassnitzi 
kaudu Saksamaalt ja siirdus 
üle Rootsi Venemaale ette val
mistama Suurt Sotsialistlikku 
Oktoobrirevolutsiooni.

Siiani on Saksa Demokraat
likus Vabariigis avatud kaks
teist V. I. Leninile pühenda
tud mälestusmärki. Need mee
nutavad maailma proletariaadi 
juhi paljukordseid viibimisi 
ja peatusi Saksamaal ajavahe
mikul 1895 kuni 1917 ning 
tema kohtumisi saksa töölis
klassi esindajatega.

PARIISI NOORUS 
PROTESTEERIB

Prantsusmaa Kommunistliku 
Noorsooliidu ja Prantsusmaa 
Kommunistliku Üliõpilasliidu 
liikmed korraldasid ühes Pa
riisi äärelinnas massimiitingu. 
Noored avaldasid vihast pro
testi USA filmi «Rohelised ba
retid» näitamise vastu pealinna 
kinodes. See film õigustab 
Ameerika Ühendriikide sõjalist 
agressiooni vietnami rahva 
vastu.

Kellel keskmiseks hindeks on 
1, 2 («1 » vastab meie «5 »-le ), 
väärib Wilhelm Piecki nimelist 
stipendiumi (190+300 DM ).
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X X I aastakäik Reedel, 3. oktoobril 1969

ma flöödiklassis on õppinud oma 
eriala valdav osa meie noorema 
põlvkonna flötistidest, seda kas 
Tallinna Muusikakoolis, kus 
E. Peäske varem töötas, või 
Tallinna Riiklikus Konserva
tooriumis. kus ta on praegu 
puhkpillide kateedri dotsent. 
Ta on ka ise silmapaistva pro
fessionaalse tasemega flötist ja 
mänginud aastaid RAT «Esto
nia» sümfooniaorkestris ning 
Eesti Raadid estraadiorkestris, 
kus hea ansamblimängijana on 
ta jaganud sePealaseid oskusi 
ka oma õpilastele.

Orkestrimuusika entusiastina 
on E. Peäske asutanud ja juha
tanud mitmeid isetegevuslikke 
orkestreid. Silmapaistvamaid 
tulemusi sel alal on ta saavu
tanud Tallinna Polütehnilise 
Instituudi puhkpilliorkestri ju
hina, laulupidudel on mänginud 
tema käe all ühendatud puhk
pilliorkestrid.

Riiklik komisjon tegi viie
korruselises hoones Kohtla-Jär- 
vei Narva maanteel 35 pika 
ringkäigu ja  võttis uusehitise 
vastu. Seekord oli tegemist Tal
linna Polütehnilise Instituudi 
üldtehnilise teaduskonna õppe
korpusega.

Kaasaegse hea konstruktiivse 
lahendusega karkassehitise üld
pindalaks on 3786 ruutmeetrit, 
õppepind võtab enda alla 1491 
ruutmeetrit. Õppekorpuses lei
duvad ruumid kahele kateedri

le ning metaliograafia, keevi- 
tus-, valu-, üldise keemia, tu
gevus- ja kahele füüsikalabo
ratooriumile, joonestussaalile 
ja  õppeasutuse raamatukogu 
filiaalile. Neljateistkümnes au
ditooriumis saavad loenguid 
kuulata 590 üliõpilast.

Koone ehitamine läks maks
ma 620 000 rubla.

õppekorpuses hakkab tööta
ma ka Kohtla-Järve Marksis- 
mi-Leninismi õhtuülikool.

Eesti NSV ülemnõukogu Pre
siidium andis oma seadlusega
26. septembrist 1969 Tallinna 
Riikliku Konservatooriumi dot
sendile Elmar Peäskele Eesti 
NSV teenelise kunstitegelase 
aunimetuse.

Eesti NSV teenelise kunstite
gelase Elmar Peäske nimega on 
seotud ulatuslik peatükk meie 
flöödimuusika arenguloos. Te-

Fakte Saksa DV 
üliõpilaselust

Suvel viibis grupp ehitusma- 
levlasi Saksa DV-s. Et sidemed 
kohalike üliõpilastega olid tihe
dad, siis saime nende elust ja 
õpinguist üsna hea ülevaate.

Juttu tuleb konkreetsemalt 
Güstrowi Pedagoogilisest Insti
tuudist.

Üliõpilaste arv instituudis 
2000. statsionaarset ja 800
kaugüliõpilast.

Väljalangevus küllaltki vä i- 
jce _  2—4 protsenti.

Populaarseima noorsoo-orga- 
nüatsiooni FDJ (Vaba Saksa 
Noorus) liikmeskonda kuulub 
95 protsenti üliõpilastest, üle
jäänud ei ole liikmed vanuse
piiri ületamise tõttu.

Eksamisessioonid toimuvad 

kahel korral aastas — veebrua-

körgeim — see on Karl Marxi 
nimeline stipendium 500 DM.

Güstrowi Pedagoogilises Ins 
tituudis on kõrceimr stipendiu
mi saajaid 10— 12 üliõpilast.

Võrdluseks võiksime lisada, 
et keskmine töölise palk kõigub 
500—700 DM piirides.

Güstrowi Pedagoogilisel Ins
tituudil on 9 kahekorruselist 
elumaja üliõpilastele. Iga 8 ini
mese peale on ette nähtud 3 
tuba. Keskel on magamistuba 
ja kahel pool magamistuba õp
pekabinetid rohkete riiulite ja 
seinakappidega.

T. K A LLA S T E , 
KP-71

MEELEOLU.
Tiit Kallaste fotod
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Eesti Üliõpilaste Ehitusmaleva 

üldkoosolek ja EÜE-69 pidu
lik lõpetamine toimub 4. ok
toobril 1969. algusega kell 16 

J. Tömbi nim. Kultuuripalees 

(Tallinn, Salme tn. 12).



Vete kongressil Viinis
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Hofburgi Kongresside Palee

Viinis toimus V I I I  rahvusva
heline veevarustuse ja veerm - 
jamdusalane kongress, millegi 
võttis osa üle 1300 delegaadi 
ning 7 00 perekonnalii'-me 45 
maalt kõigist nuxaümajagudest. 
Nõukogude delegatsiooni к os- 
seisu kuulus kolmeliikmeline 
grupp koduvabariigist: Ehitus
komitee liige J. Malmet, R P I  
«Eesti Projekt»  peaspetsialist 
J. Kaljumäe ja nende ridade 
kirjapanija.

Kongressil arutati tänapäeva 
veevarustuse aktuaalsemaid 
probleeme, esmajoones nõuete
kohaste veeallikate -valikut ar
vestades nende progresseeruvat 
reostust, veepuhastustehnoloo- 
giat käsitlevaid küsimusi, vee 
võrkude automatiseerimise
probleeme, torustike korrosioo
ni ning muud. Kokku kuulati 
ära üle 25 peaettekande, millele 
järgnesid elavad diskussioonid 
Veep-uhastustehndoogias pööra
takse erilist tähelepanu plank- 
tonirikaste vete mikrofiltreeri-  
rrdsele ning о saneerimisele, sa
muti kiirfiltrite töö paremusta- 
miseie. Selles küsimuses tekitas

suurt huvi diskussioon r>ete 
filtreerimise teo ria küsimustes, 
kus esinesid peaettekannetega 
prof. p. Mints M  skvast ja  prof. 
K. Ives Londonist.

Kongressil valitses küsimuste 
arutelul insenerlik praktiline 
vaim, kusjuures lähtuti uuri- 
mis-, projekteerimis- ja ehitus
tööde ning ekspluatatsiooni ko
gemuste vahetamisest kui põhi
ülesandest. Seetõttu kongressi 
kogemused on nii mõneski osas 
otseselt rakendatavad prakti
kasse.

Kongressi ruumid.es oli ava
tud rahvusvaheline veevarus- 
tusalane näitus, mis andis am
mendava ülevaate viimastest
uudistest veevarustuse vald
konnas ning süvendas kongressi 
praktilist iseloomu. Erilist huvi 
pakkusid mitme firma poolt
eksponeeritud suurendatud tu 
gevusega eterniittorvd, mis on 
sobivamad kui polüetüleento- 
rud, rääkimata terastorudest.

Kongressi raamides viidi läbi 
ka kaks sümpoosioni — vete 
reostuse ja arenevate maade 
veemajanduse küsimustes. Võt
sin nende tööst osa Nõukogude

Tehnilise pr®fnd©sl 
probleemide Isüsllle- 

misest loengutel
P. LAGEDA

(Järg)
Selle küsimuse kallal hakka

sin juurdlema rahvusvahelisel 
näivusel «Automaatika-69». 
Näituse pe&eksponaadi — nõu
kogude kosmilise automaatjaa- 
ma aProoton —4» juures kohta
sin oma ammust tuttavat? ühe 
SFV plastmasside töötlemise 
masinaid valmistava firma ju
hatuse liiget. Küsisin temalt, 
mida ta üldse arvab kosmose- 
uurimise praktilisest tähtsusest. 
Vastuse asemel hakkas minu 
vestluskaaslane rääkima oma 
firma võitlusest konkurentidega, 
keda viimasel ajal olevat sigi
nud kole palju. Läbilöömiseks 
on üksikul firmal vaja luua 
üha täiuslikumaid automaate. 
Selles osas aga hakkavad SFV 
konstruktorid tundma järjest 
suuremat sõltuvust USA-st. 
Kosmose uurimise tõttu on 
USA-s lahendatud terve rida 
automaa ti ka prob leeme, mis 
kerkivad üles uute töömasinate

konstrueerimisel. Mis põhimõt
tel ka ei lahendataks kosmose
laevade ühendamise, nende us
te sulgemise ja avamise prob- 
leme — igal juhul peab olema 
tagatud vastaväte mehhanismi
de a b s o l u u t n e  t ö ö k i n d 
l us  ning m i n i a t ü ü r s u s .  
Selles osas saadud kogemuste 
ülekandmine töömasinate
konslrueerimasele paratamatult 
kajastub uute masinate konst
ruktiivses täiuslikkuses. Kuid 
mida töökindlam on masin, se
da suuremat arvu teenindusob- 
jekte võib usaldada ühele töö
lisele. Mida miniatüürsem on 
töömasina automaatikasõlm, se
da madalamaks kujuneb masi
na maksumus ning lihtsustub 
remont, mis kujuneb riknenud 
integraalskeemi lihtsaks vahe
tuseks.

Kosmose uurimise tähtsusest 
on meil palju räägitud ja kir
jutatud, kuid seejuures on roh
kem analüüsitud kosmoseuuri- 
mise mõjust fundamentaalsete 
teaduste edasisele arendamisele. 
Vähem on aga räägitud, millist 
mõju võ ’b kosmose uurimine 
avaldada tehnoloogiliste teadus
te arenemisele. Arvan, et vas
tav analüüs loengukursustes

delegatsiooni esin
dajana. Kongressi 
otsustes märgiti 
eraldi ära vete 

reostusevastase 
võitluse tähtsust. 
Kongressi töö, mis 
viidi läbi assot
siatsiooni uue pre
sidendi, Austria 
prof. K. Megay, 
eesistumisel möö
dus edukalt. Järg
mine IX  kongress 
otsustati läbi viia 
1972. a. San-Fran- 
eiscos. . .

Kongressi töö 
ajal oli võimalus 
tutvuda Viini lin
na vaatam:s -äär- 
sustega. Hofburgi 
palee, Schönbrun- 
ni ja Belvedere 
lossid, Viini oover, 
kuulus Viini
Praaler, kalmistu, 
kuhu on teiste 
hulgas maetud 
Johann Strauss, 
Beethoven, Haydn 
ning kuulus Viini 

mets maalilise eeslinna G rin - 
zinguga, kus juuakse veini, 
süüakse viini vorste, lauldakse 
vanu Viini laule ning kus on 
nii palju armunuid. Eriti veet
leva mulje jätab see Kesk - 
Euroopa linn-muuseurn öösel 
tänu ajalooliste mälestusmärki
de oskuslikule valgustusele.

Kongressi lõppedes õnnestus 
meil sooritada mitmepäevane 
ekskursioon Linzi ning M o z a r t i  

kodulinna Salzburgi, tutvuda 
imekauni Austria mägismaaga 
ning tema pärlite Traunsee ja 
Ebenseega. Suurepärase mulje 
jätsid Austria maanteed ning 
asulate värvirikkus, Austria 
rahva elurõõmus vaim..

Kongress oli kasulik ja meel
dejääv.

H. YELNER

võiks tunduvalt avardada üli
õpilaste silmaringi. Ühtlasi ava
neb õppejõule siin soodne või
malus poliitkasvatustöö tegemi
seks.

Mullusest ÜRO põlevkivisüm- 
poosionist mäletavad meie ins
tituudi õppejõud kindlasti USA 
delegaati J. W. Watkinsi. Tema 
ettekanne majandussektsioonis 
oli pühendatud põlevkivi kae
vandamise ja töötlemise tehni
lise baasi arengu prognoosimi
sele USA-s. Kirjutasin tema 
ettekandest «Tallinna Polü- 
tehniku» veergudel. Hiljem olen 
üsna sageli uurinud selle ette
kande teksti. Kord pidin sellest 
kirjutama isegi ühele tehnili
sele ajakirjale. Kasutasin see
juures autori poolt esitatud ter
mineid põlevkivi kaevandamise 
ja töötlemise seadmete süstee
mi põlvkondade kohta. Selles 
osas tekkis mul toimetajaga 
äge vaidlus. Ta ei tahtnud kui
dagi sisse jätta sõna «põlv
kond». Selle asemel pakkus sõ
na «järjekord», «etapp» jms. 
Kuid mitte ükski pakutud sõna
dest ei iseloomusta neid print
sipiaalseid muutusi, mida loo
detakse uue põlvkonna sead
mete konstrueerimisel. Näiteks, 
vaatles J. W. Watkins retortide 
diameetri suurendamist 45 ja
lalt 60 jalani abinõuna, mis ai
nult parandab esimese põlvkon
na masinate parameetreid. Teine 
põlvkond oleks kujunenud alles 
siis, kui rakendataks printsi
piaalselt uusi lahendusi — mäe
tööde süsteem «cut and Fill», 
gaasilise soojuskandja ettesoo- 
jendus põlemissoojuse arvel 
jms.

/ Ma ei tea, mida arvavad 
sellest teised õppejõud, kuid 
minu uurimistöös, mis käsitleb 
Eesti NSV keemiatööstuse ja 
rahvamajanduse arengu prog
noosimist, osutus masinate 
põlvkondade mõiste rakenda
mine üsna viljakaks. Juba pal
ju aastaid olen püüdnud prog
noosida plastmasside kasutami-

Masinaehitajate
tootmispraktikast

Kõrge kvalifikatsiooniga in
seneride ettevalmistamine pole 
mõeldav ilma teoreetiliste tead
miste kinnitamiseta praktikas. 
Tulevased tehnoloogid, toot
misjuhid ja konstruktorid pea
vad põhjalikult tundma toot
misprotsessi olemust ja vabalt 
orienteeruma selle võimalus
tes ning raskustes.

Peamiseks praktiliseks tule
prooviks masinaehituse tehno
loogia eriala üliõpilastele ku
juneb tootmispraktika III ja 
IV  kursusel pärast kevadist ek
samisessiooni. Praktika ees
märgiks on anda tudengile neid 
tehase tootmisprotsessi elemen
te, mida instituudis esile tuua 
ei ole võimalik. Tootmise orga
niseerimist masinaehitusettevõ- 
tetes, tehnoloogiliste protsessi
de kulgu ja kaasaegse tehnika 
rakendamise taset võib kõige 
edukamalt tundma õppida aga 
vahetult tsehhis. Tehnoloogilis
te ja konstrueerimisbüroode 
tööd, mida peab tulevane inse
ner samuti tundma, võib vaja
likul määral modelleerida ka 
instituudis. Nagu näitasid ko
gemused, tehaste vastavates 
büroodes kasutatakse prakti
kante pahatihti lihtsalt vormis- 
tamistööde täitmiseks.

Seetõttu on peetud vajali
kuks, et üliõpilased tehnoloogi
lise praktika ajal võtaksid osa 
tootmistööst, s. t. töötaksid põ- 
hitöölisena mitmesugustel töö
kohtadel treialitena, freesijate- 
na, automaatliinide operaatori
tena. Suuremate kogemuste 
saamiseks on tarvis, et töökohti 
vahetatakse ja seega oleks või
malik laialdasemalt tutvuda 
tööoperatsioonidega ning sead
metega, samuti jälgida pinkide 
häälestamist.

Praktika õnnestub siis, kui 
mõlemad pooled, nii instituut, 
kui ka tehas on sellest ühtevii
si huvitatud. On loomulik, et 
tehas tunneb kõige suuremat 
huvi sel juhul, kui ta saab 
praktikante rakendada ka oma

s e  kasvu m e i e  rahvamajandu
ses. Elu lükkas paljud minu ar
vestused ümber. Kui aga hak
kasin uurima neid tingimusi, 
mis on vajalikud plastmasse 
töötlevate masinate uue põlv
konna juurutamiseks Eesti NSV 
rahvamajanduses, siis hakkasid 
järeldused kujunema hoopis 
reaalsematena.

3. Kordusavastuste prognoo
simisest.

Tahaksin tagasi tulla üliõpi
laste poolt mulle esitatud kü
simuste juurde välismaal tun
tud probleemide lahendamisest 
meie maal. Arvan, et taoliste 
küsimuste esitamisel tuleks üli
õpilastele seletada, et üksikute 
riikide ettejõudmine või maha
jäämine mõningate tehniliste 
probleemide lahendamisel on 
täiesti normaalne nähtus. Kõi
ge rohkem annab siin tunda 
vajadus salajastada need uuri
mistööd, mis on otseselt või 
kaudselt seotud sõjatehnikaga. 
Teistes riikides ei ole sageli 
ettekujutustki, millises suunas 
tehakse mõnel alal uurimistöid. 
Kui uurimistöö ei puuduta sõ
jatehnikat, siis tuleb kõne alla 
litsentside müük. Kas meie neid 
aga ostame, see oleneb juba 
meie valuutaressurssidest ning 
poliitilistest kaalutlustest. Võib
olla peame otstarbekamaks suu
nata oma _ maa teadlaste ja 
konstruktorite jõupingutused 
selle probleemi iseseisvaks la
hendamiseks.

Asudes niisugust probleemi 
prognoosima, oleme kindlad, et 
probleem on lahendatav. Esma
kordse avastuse prognoosimisel 
meil niisugust veendumust ei
o1e Saseh tftomo Vri/
otsingute keerdkäike tegid meie 
eelkäijad, enne kui nad jõudsid 
parima lahenduseni. Võib-olla 
saame ka teada, kui palju va
hendeid kulutasid probleemi 
lahendamiseks eelkäiiad. Kui 
Palju teadlasi võttis sellest osa 
ning milline uurimisaparatuur

tööülesannete täitmisel vasta
valt nende võimetele ja oman
datud teadmistele. See on või
malik kõige enam aga suursee- 
ria ja masstoodanguga tehastes, 
sest individuaal- ja  väikesesee- 
riatootmine nõuavad töölistelt 
kõrgemat kvalifikatsiooni, mi
da keskmine üliõpilane ei oma.

Teisest küljest on vajalik, et 
tudeng tutvuks automatiseeri
mise ja mehhaniseerimise moo- 
dustega ning vooltootmisega, 
kui eesrindliku tootmise viisi
ga, mis on omane just suursee- 
ria ja masstoodanguga tehaste
le. Kuna aga taolisi tehaseid on 
meie vabariigis vähe, siis ena- 
riäik meie masinaehitajatest 
viibib praktikal vennasvabarii
kides.

Arusaadavalt peavad prakti
kandid täitma peale selle ka
teedri poolt ettenähtud prog
rammi — uurima ja kriitiliselt 
hindama kasutatavat tehnoloo
giat, tutvuma ettevalmistus- 
tsehhidega, koguma materjali 
kursuseprojektiks.

Tänavu viibis valdav enamik 
IV  kursuse MM-eriala üliõpi
lasi praktikal Harkovi Trakto- 
ritehases. Tudengid töötasid 
mehaanikatsehhides, kusjuures 
neile oli kehtestatud sama ran
ge distsipliin ja plaan, kui ala
listele töölistelegi. Alguses mõ
ni päev õpilasaega ning siis pi
di igaüks oma tootmislõigus ju
ba iseseisvalt toime tulema.

Töö oli võrdlemisi raske ja  
praktika pingeline, kuid meie 
üliõpilased täitsid oma ülesan
de edukalt. Hästi oli organi
seeritud juhendamine tehase 
poolt. Iga 4—5 inimese kohta 
kinnitati kogemustega tehno
loog, kellele tehti ülesandeks 
tutvustada neile tehases kasu
tatavat tehnoloogiat ning aida
ta praktika programmi täitmi
sel.

Tänavust tootmispraktikat 
võib lugeda õnnestunuks.

(
M. PIKNER

oli nende käsutuses? Võrreldes 
kõike seda meie ressurssidega 
ning teadlaste kvalifikatsiooni
tasemega, võime teha usaldus
väärseid hinnanguid probleemi 
lahendamise tähtaegade üle.

Analoogiliselt arutades võ i
me ennustada eeskätt vähese 
piirnevusastmega probleemide 
lahendamise. Kuid käesoleval 
ajal nii lihtsad probleemid on 
haruldane nähtus. Ühe problee
mi lahendamine on ahelreakt
sioonina seotud terve rea teiste 
probleemide ja alaprobleemide 
lahendamisega. Kui viimased 
jäävad lahendamata, siis ei ole 
ka mõtet forseerida põhiprob
leemi lahendamist. Oletame, et 
teeme mingile projekteerimis- 
asutusele või tehastegrupile üles
andeks luua väga kiireküiguli- 
sed pakkimismasinad. Kuid üs
na pea võime veenduda, et seda 
ülesannet on võimalik lahenda
da ainult spetsiaalsete pakke- 
materjalide kasutamise korral. 
Järgneb küsimus, millal lahen
datakse meil selle materjali 
tootmise küsimus. Taolise liht
sa küsimuse unustamine on meie 
praktikas juba üsna valusasti 
ennast tunda andnud. Peame 
saavutama selle, et meie insti
tuudi lõpetajad mingil juhul 
niisugust küsimust esitamast e i 
unustaksid. Seepärast arvan, et 
oleks otstarbekam, kui õppe
jõud oma profileerivates loen
gutes püüaksid rohkem lahata 
taoliste probleemide vahelist 
sõltuvust. Tuleks lahata üld- 
probleem paljudeks alaproblee- 
mideks, s. t. koostada problee
mide ierarhia, kuni jõuame kõi
ge madalama tasemega prob
leemideni, mida mõjutavate te
gurite arv oleks minimaalne. 
Prognoosimiseks on nüüd va ja  
koostada sündmuste arenemise 
oletatav stsenaarium. See tä
hendab, oletada, millises jä rje
korras peaks alaprobleemid la
henduma, et oleks kindlustatud 
üldprobleemi lahendumme.4

СJärgneb)
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30. septembril tähistas TPI 
kehalise kasvatuse kateedri ju
hataja, pedagoogikakandidaat 
Anton Jürisson oma 50. juube
lisünnipäeva.

Meie juubilari elu ja töö on 
alates 1936. aastast kulgenud 
spordipõllul. Visa ja töökas õp- 
pursportlane jõudis aastatel 
1945— 1947 NSV Liidu ja Eesti 
N SV  kergejõustikumeistrivõist- 
lustel auhinnaliste kohtadeni. 
Kergejõustiku tehnilised alad 
—  teivashüpe, tõkkejooks ja 
kümnevõistlus — kujunesid 
tema lemmikaladeks.

Pärast Tartu Riikliku Üli
kooli kehakultuuriteaduskonna 
lõn^+am;st 1948. aastal algas 
juubilari töö pedagoogilisel 
alal — alguses sama õppeasu
tuse õppejõuna ja hiljem TRÜ 
spordiklubi juhatajana. Se^est 
ajast on juubilari töö seotud 
üliõpilasspordi arendamisega.

Siirdumine Tallinna ja uus 
töökoht Ed. Vilde nimelises 
Tallinna Pedagoogilises Insti
tuudis kehalise kasvatuse ka

teedri juhataja vastutusrikkal; 
kohal tõi kaasa veelgi laiema- 
haardelised tööülesanded, mil-* 
le lahendamisega juubilar tuli\ 
edukalt toime.

Alates 1964. aastast töötab J 
juubilar TPI kehalise kasvatu-; 
se kateedri juhatajana. Pinge
lise õppetöö kõrval on juubilar; 
leidnud aega osavõtuks insti-" 
tuudi arvukatest sisestest spor
diüritustest ja ühiskondlikust ] 
tööst spordiorganisatsioonides 
Nii seisis juubilar ■"--‘‘-я
riigi suurima spordiühingu < 
VSÜ «Kalevi» hälli juures asu
tajaliikmena.

Vaatamata suurele kiindumu
sele kergejõustiku vastu, o n <  
juubilar pühendanud erakord-J 
selt ühtset tähelepanu kõigile< 
spordialadele ja suurt abi osu-< 
tanud õppeasutuse spordibaa-* 
side täiustamisel.

Raugematut tööindu ja veel" 
palju töörohkeid aastaid oma J 
armsakssaanud tööalal soovi- < 
vad Anton Jürissönile kehalise! 
kasvatuse kateedri ja TPI spor-; 
diklubi töötajad.

T õ u s v a
U. LIIV

JAAPAN — meile eestlastele 
on see maa olnud alati sala
pärasuse lätteks. Nähtavasti 
tänu sellele, et ta asub kaugel, 
on andmete ja teadmiste hulk 
selle maa kohta olnud vähene 
ja piirdub keskmiselt juttude
ga Jaapani samuraidest, geiša- 
dest ning kimonodest, teadmis
tega Jaapani kaupade (eriti 
elektroonika) kvaliteedist ja 
filmikroonikas nähtud lõiku
dega üliõpilasrahutustest Jaa
panis. Mõnevõrra tõi infor
matsioonilise- spordisündmus 
Jaapanis — 1964. a. Tokio
olümpiamängud, kuid seegi oli 
ühekülgne ja puudutas peami
selt olümpiamängudel saavuta-

*

p ä i k e s e  
m a a l

(IARH) asutati juba enne Teist 
maailmasõda, kuid kongresse 
peeti suure sõja alguseni ainult 
üks. Pärast Teise maalmasõja 
lõppu alustas assotsiatsioon 
taas tegevust ja iga kahe aasta 
tagant toimuvad rahvusvahe
lised kongressid (1965. aastast 
oli kongressi läbiviimise pai
gaks Leningrad), millede käigus 
arutatakse neid pakilisi kü
simusi, mis hüdraulikute ees 
parasjagu seisavad..

Seekordse kongressi temaa
tikaks oli põhitee
madena kinnita-' 
tud.

1. Arvutusteh- 
Щ ’ ' nika kasutamine

veemajanduslike 
s ülesannete lahen-

'V* elamisel.
2. Mitmefaasili- 

ne voolamine.
3. Jõgede suud

mealade tõusu ja 
mõõna hüdraulika.

4. Voolamine 
poorses keskkon
nas.

Peale selle kä
sitati kongressil 
nn. seminaritee- 
madena järgmisi 
küsimusi:

1. Hüdrauliliste 
tiLrbiinide labora
toorse uurimise 
tehnika ja apara
tuur.

2. Superkavitat- 
sioon.

3. Jõgede m or
foloogia ja selle 
arvutamine.

Meie elukohaks
t kongressi ajaks
Vaade Nagawado kaarpaisule alumisest biefist. oli hotell «Kyoto

Tower» otse raud
teejaama naabru

ses. Viimane tingis tiheda liiklu
se meie hotelli ümbruses ja sel
lega seoses igasuguste trans
pordivahendite peatamise keelu 
selles piirkonnas. Seetõttu pidi 
toimuma autobussidesse minek 
sõiduks kongressile ülikiirelt. 
Sõit eriautobussil kuni Kvoto 
Internatsional Conference Hal
lini (KICH) võttis aega 45 mi
nutit ja seetõttu. mahajäämine 
võrdus poole kallihinnalise 
kongressipäeva kaotsiminekuga.

KICH ise on ülimalt kaas
aegne ehitus, kuuekorruseline-, 
osaliselt ehitatud maalilisele 
Takaraike järvele. Kongressi- 
hoone peasaal mahutab 800 
delegaati ja peale selle 1200 
vaatlejat. Saali aparatuur või
maldab üheaegselt tõlkida sõ
navõtte kuude keelde, projek
teerida ekraanile nii 16 mm 
kui ka 35 mm filme. Peale 
selle on rida väiksemaid saale 
150— SOO delegaadi . mahu tarni

tud sportlikke tulemusi. Meile 
olid tuntud veel jaapanlastest 
kolleegide hoolikalt ja ülima 
täpsusega läbiviidud uurimis
tööd. Niisuguse lühidalt kok
kuvõetud «keskmise» teadmiste 
pagasiga asusimegi Nõukogude 
delegatsiooni koosseisus teele 
Jaapani poole, et osa võtta 
rahvusvahelise , Hüdrauliliste 
Uurimistööde Assotsiatsiooni
IAHR XIII kongressist Kyoto 
linnas.

Reisimuljetest mööda Jaapa
nit, taifuuni järgsest loksumi
sest Jaapani merel ja jaapan
lastest ning nende kommetest 
kirjutab «Tallinna Polütehni- 
ku» lugejatele järgmises numb
ris prof. kt. Aitsam. Selles kir
jatükis püüan aga kirjeldada 
kongressi sündmusi Kyotos ja 
mõningaid aspekte, mis Jaapani 
teadusevallast meelde jäid.

Rahvusvaheline Hüdrauliliste 
"Uurimistööde Assotsiatsioon

Nagu « Sirbi ja Vasara» eelvii
masest numbrist lugeda võis, 
lõppesid hiljuti Dresdenis Rah
vusvahelise Teaduüiku Kino 
Assotsiatsiooni (A  CS ) 23. kong
ress ja festival. Kongressist võt
sid osa 22 maa teadlased, peda
googid ja filmiloojad. Festivalil 
demonstreerisid 19 maad krkku 
120 filmi. Töö kulges kolmes 
sektsioonis: uurimisfilm, ülikoo- 
lifilm ja populaarteaduslik 
fim.

Moskva ja Kiievi fV.mimeen- 
tesi moodustatud turistide grupi 
koosseisus õnnestus ka allakir
jutanul toimunud osa saada.

Mida ja keda meenutada? 
Kas Assotsiat'iooni presidenti — 
pikka ia blondi habemega tordi 
mr. Arthur Elionit, ke - kõikjal 
oli e^mene: saabus esimesena
kohale, istus esimesena esimes
se ritta filrni vaatama, läks 
esimehena tantsupõranda' e.
Kellega? Oma lahutamatu part
neri — 15—20 aastase tütrena. 
Või avnuke-t hispaanlast. kes 
mitu korda käis tribüünil tões
tama■?, et jä~gmi-»e kongress tu
leb tingimata Hispaanias kor
raldada?

Assotsiatsiooni konare sidest 
võtavad osa fVmirežissöörid, 
ülikoolide vro festrid  ja uuri
misinstituutide töötajad, kes 
teevad uurimis- ja õppefilme, 
samuti ka insenerid ja operaa
torid, uue filmitehnika autorid. 
Assotsiatsiooni aktiivsemateks 
liikmesriikideks on Inglismaa, 
Prantsusmaa, Madalmaad, Nõu
kogude Liit, Saksa DV, Saksa 
FV, Poola, Rumeenia, Bulgaa
ria, Tšehhoslovakkia, Belgia, 
Kanada, USA ja Jaapan.

Kõige pingelisem ja tulusam 
oli uurimisfilmi sektsiooni töö. 
Selle kavas olid ettekanded 
koos demonstratsioonidega
kõrgsagedus-, fluorestsents- ja 
faasjkontrastmikrokinemato- 

graafiast, elusrakkude pikaaja
lise vaatluse ja filmimisega seo
tud probleemidest, gaasilises 
keskkonnas toimuvate protses
side nähtavakstehemisest ja fil
milindile jäädvustamisest jne.

Ülikoolifilmi sektsiooni ette-

А  I С  S
kanded andsid ülevaate Saksa 
D V  kõrgema kooli õppekino 
oukorrast. Filmi kasutatakse 
koos diapositiivide ja optilise 
tah liga. Seminariõppustek? ja 
ivd ; rituaalseks kasutamiseks 
mõeJdad filmid on 8 mm ja 
kasettides. Nad sisaldavad ’ pea
le seletuse veel ülesandeid ja 
juhtnööre nende lahendampeks.

Palju eri maade poolt de
monstreeritud õppefilme oli 
mõeldud tä:enduskursuslastele, 
arst:dele, veterinaaridele, inse
neridele ja õppejõududele, ei 
teaduse ja  tehnika uudiseid kii
resti igapäeiasesse töösse lüli
tada.

Kui uurimisfilmidest olid' 
värvilised 40 protsenti, siis õp
pefilmidest SO protsenti ja po
pulaarteaduslikud filmid olid 
peaaegu sajaprotsendiliselt vär
vilised. Tänapäeval must- 
valqe variandi valiku tingi
vad mitte enam tehnilised 
võimalused, vaid sisu. Heas. 
fümis on värvil oma osa 
täita Näiteks Saksa D V  filmis 
« Mugava töökoha kujundami
sest» oli tööline riietatud ere
punasesse tööülikonda, mis ko
gu aen hoidis vaataja pilku töö
lise kehal. Seda aga oligi re - 
žissöörile vaja, et panna vaata
jat kehaasendite muutusi jäl
gima.

Nõukogzuie Liit esitas kaks 
õppefilmi — « Ehituskonstrukt
sioonide arvutuse alused» ja 
« Kujutav geomeetria». M õle
mad filmid said õigustatult hea 
vastuvõtu osaliseks. Nende 
ainukeseks puuduseks oli ehk 
liigne pikkus (30— 40 minutit). 
Oli ju enamiku filmide pikku
seks 8— 15 minutit.

Igal õhtul kell 21 algas popu
laarteaduslike filmide festival. 
Filmiloojatest publik otsis fil
midest imstust oma töös iga 
päev uuesti kerkivatele küsi
mustele: kuidas luua meeleliste 
kujunditega abstraktseid mõis
teid, kuidas näidata mikro- ja 
megamaailma.

Filmide temaatika ulatus ski
sofreenikute käitumiest risti- 
ämbliku ja kapsaliblika armas
tuseni, Antarklikauurijatest 
kristallide kasvatamiseni.

Olin varem näinud mitmeid 
filme laseritest, aga ükski neist 
ei suutnud mulle arusaadavalt 
ära seletada laseri töötamise 
põhimõtet. Poola film « Laser —
20. sajandi valgus» suutis: Tei
sed sümbolid — uus arusaami
ne. Siin ei olnud elektronid, 
aatomid ja molekulid kujutatud 
ühesuguste kuulikestena, mis 
kord liiguvad korrapäraselt„ 
kord korrapäratult ja millega ■— 
oh, kui paljudes .filmides — on 
tahetud ära seletada kõiki mik
romaailma nähtusi. Siin läks 
aatom kvandi neelamisel erutu
sest punaseks ja paisus, ja hii
relõksudel puhkavad pallikesed 
tekitasid lõkcude lahtipääsemi
sel tõelise kaose.

Ebatavaline oli bulgaarlaste 
film « Ebatavaline füüsika». 
Enamik vaatajaist tunnistas, et 
ei saanud sellest midagi aru, 
ana füüsikutele film meeldis. 
Näiteks selline kaader. Teadla
ne laob pasjanssi, aga kaartidel 
on mitt° ruutukuningad ja po- 
iiemandad, vaid Л+, p - ja tei
sed elementaarosakesed oma 
andmetega. Füüsik taipab — 
teadlane otsib süsteemi. Või 
selline kaader. Kõrghoone üle
miselt korruselt visatakse alla 
klaver, mis aegluubis puruneb. 
Oli see kivi kaasaja eksperi
mentaatorite kapsaaeda? Igata
hes füüsikast huvitatuile peaks 
selline film diskuteerivalt mõ
juma.

Kongressi kõige meeldejää
vamaks ja viljakamaks päevaks 
oli aga puhkepäev — laevasõit 
mööda Elbet Saksi Šveitsi. M it
te aimult ilusad kaldapealsed, 
rahvuslik orkester ja rikkali
kult kaetud lauad, vaid jutud, 
mis said laevatekil maha aetud 
teiste maade vastava ala spet
sialistidega, andsid rohkem 
väärtuslikku kui kõik kong
ressi ettekanded.

V. K R A A V ,
ОТО laboratooriumi vanem 

teaduslik töötaja
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seks, restoran, läbirääkimiste 
ruumid ja sisemine televisiooni- 
süsteem.

Kyoto International - Confe
rence Hall on viimse võimalu
seni aastaringselt '"koormatud: 

peaaegu igal nädalal algab nii
sugune rahvusvaheline kong

ress.
Peale formaalsuste õienda

mist (osavõtumaks 50 dollarit 
ja ankeet) muutusime kõik het
keliselt kongressi delegaati
deks. Meid juhatati igale dele- 
gaadile määratud kapikese 
juurde, kus trükituna olid igale 
osavõtjale valmis pandud 6 köi
det materjale teaduslike tööde
ga, raamat kongressist osavõt
jate näopiltide ja elulooliste 
andmetega, kutsed kultuurilis
tele üritustele ja mis kõige 
tähtsam — rinnaskantav nime- 
käart. Hiljem selgus selle täht
sus: ilma selleta ei lasknud
Jaapani politsei sõna otseses 
mõttes KICH-i lähedalegi.

Tallinna Polütehnilise Insti
tuudi teaduslik uurimistöö oli 
sellel X III IARH kongressil 
esindatud kahes põhisektsioo- 
nis.

A. Aitsam esines oma töödega 
arvutustehnika kasutamise 
kohta veemajanduslikes arvu
tustes. Seda suunda loetakse 
hüdrauliliste uurimistööde läbi
viimisel peaaegu kõige perpek- 
tiivsemaks, sest arvutustehnika 
ja arvutusmeetodite arenemine 
loob võimaluse ka kõige kee

rulisemate ülesannete lahenda
miseks. TPI sanitaartehnika 
probleemlaboratooriumil on sel
lel alal NSV Liidu uurimisasu
tuste hulgas juhtiv positsioon 
ja seal väljatöötatud meetodid 
on hästi tuntud ka raja ta^a 

Teiseks sektsiooniks, mille 
tööst allakirjutanu võttis osa 
ettekandega, oli mitmefaasilise 
voolamise sektsioon. Siin oli

N A G O Y A  
Et Nagoya asub 

Hiigel-Tokio ja 
Vana-Kyoto va
hel, nimetatakse 
teda tihti Jaapani 

keskpealinnaks. 
Teda sümbolisee
rib kuldsete del
fiinide paar N a 
goya lossi kohal.

ettekandeid tunduvalt vähem, 
sest küsimus ise on kerkinud 
suhteliselt hiljem seoses siir- 
deprotsesside levikuga.

Kõige rohkem oli muidugi 
ettekandeid kongressi pere
meestel —  jaapanlastel. Nende 
poolt ettekantud teaduslikud 
tööd paistsid silma oma peenelt 
kavandatud läbiviidud eksperi
mendi ja katseandmete ümber
töötamise tehnika poolest. Kong
ressil kuuldud ettekanded luba
vad kinnitada Jaapani hüdrau

likute poolt teostatavate uuri
mistööde kõrget taset. Selle kõr
ge uurimistöö taseme kinnitu
seks on meie poolt nähtud suu
repärased hüdrotehnilised ehi
tused Jaapani mitmetes paika
des. Muide, kongressi delegaa
tide üldarvust (600) moodusta
sid peremehed üle kolmandiku.

Teadlaste üldarvu poolest oli 
teisel kohal NSV Liidu delegat-

Kyoto Kunstkä
sitöö Kaubamajast 
saab üheainsa ka
tuse alt osta kõi
ki tooteid.

sioon 48 osavõtjaga. Niisugune 
suur osavõtjate arv lubas esi
neda NSV Liidu delegatsioonil 
sisuka-te ettekannetega kõikides 
sektsioonides. Paistis aga silma, 
et tunti huvi eelkõige maailma 
suurimate hüdroturbiinide vas
tu, mis on üles seatud Krasno
jarski HEJ-s, projekteerimise, 
laboratoorse katsetamise val
mistamise ja ekspluateerimise 
kohta. V

Suhteliselt tagasihoidlikumalt 
olid kongressil esindatud Amee
rika Ühendriikide teadlased, 
kuid selliste noorte väljapaist
vate teadusemeeste nagu prof.
G. Bugliarello ja H. Fischeri 
esinemine esimeses sektsioonis 
andis sellega delegatsiooni esi
nemisele vajaliku kaalu.

Huvitavaid ettekandeid oli 
kõikides sektsioonides palju, 
liialt palju, et neid siinkohal 
tsiteerida. Kongressil valitses 
asjalik töömeeleolu kogu 6 
kongressipäeva jooksul.

(Järg 4. lk.)
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(Algus 3. lk.)

Lisaks kasule kuuldu-nähtu 
osas andis kongress hulgaliselt 
isiklikke kontakte. Loen viimast 
kõige tähtsamaks, sest teadus
likke töid valmina võib lugeda 
ka siinsamas Tallinnas, kuid 
elavat arvamuste vahetamist 
ühes või teises teaduslikus kü
simuses võib teostada ainult 
isikliku kokkupuute tagajärjel, 
tihe niisuguse isikliku kontakti 
tulemusena oli meil A L  iga 
(Aitsamiga) võimalus tutvuda 
väljaspool programmi Kyoto 
Ülikooliga, õigemini selle üli
kooli ehitusteaduskonnaga. Kyo
to Ülikool on oma suuruselt, 
öppetöökorralduselt ja paljuski 
muus võrdne meie TPI-ga. Nii 
näiteks ehitusteaduskonras toi
mub õpetus erialade järele ja 
need on: tsiviilehitus, teede ja 
sildade ehitus, raudbetoo~ehi- 
tuskonstruktsioonid ja sanitaar
tehnika. Tänu Jaapani kollee
gide lahkele abile oli meil või
malus tutvuda eriti viima
se eriaTa laboratooriumidena. 
Sellele erialale võetakse igal 
aastal vastu 40 üliõpilast, kes

enamvähem kõik lõpetavad, 
kuid sisseastumiseksamitel on 
konkurss tavatumalt kõva, võit
lus iga koha peale käib elu ja 
surma peale. Seal kukub sisse
astumiseksamitel välja see osa, 
mis meil «langeb ära» esimese 
paari kursuse jooksul. Mõeldes 
selle üle sügavamalt järele, 
tundub jaapanlaste variant ole
vat päris ökonoomne. Uurimis
tööde temaatika sealsetes ka
teedrites on lai, kuid põhiliselt 
on seotud atmosfääriga. On ju. 
tööstuse suure kontsentratsioo
ni otsene tagajärg õhu saastu
mine. See tundub olevat kogu
ni Jaapani sanitaartehniline 
probleem nr. 1, sest puhast vett 
tuleb mägedest veel esialgu 
küllaldaselt. Jäi meelde üks 
uurimistöö sellest valdkonnast: 
linnades ja asulates on üles 
seatud andurid õhu saastumise 
mõõtmiseks. Mõõteandmed jook
sevad kokku elektronarvutisse, 
sämuti andmed tuule suuna, 
tugevuse kohta. Kui õhu saas
tumine muutub suuremaks, kui 
see oli lubatud normidega, siis 
arvutab arvuti (!), missugused 
tööstused peavad muutma teh

noloogiat (võib-oHa ka kasuta
ma teisi tooraineid), et viia õhu 
saastumine lubatud piiridesse. 
Tööstuse poolt vastuvaidlemist 
ei ole, sest õhus võivad tekkida 
eluohtlikud kontsentratsioonid 
ja peale selle reguleerivad asja 
veel võimsad trahvid, millede 
suurus on niisugune, et võivad 
panna suure tööstuse alustuge
deni rappuma. Jäid meelde veel 
sanitaartehnikute teostatavad 
uurimistööd radioaktiivse kiir
guse mõjumise alalt mereloo- 
madele (jaapanlaste peatoidus), 
natuurkatsed inimorganismi ja 
müra seosest.

Mis puutub seadmetesse, mida 
laboratooriumides kasutatakse, 
siis kuulus Jaapani elektrooni
ka on ka siia sisse tunginud. 
Tööstus valmistab seeriaviisili
selt seadmeid mitmesuguste sa
nitaartehnikutele vajalike hüd- 
rauliliste ja keemiliste suuruste 
mõõtmiseks. Koguni oli näha 
seadmeid, mis vastavalt koosta
tud programmile teostab ise
seisvalt ilma inimese vahele
segamiseta suuruste mõõtmist 
ja analüüsimist.

Iga ioo lõppu peaks nagu kir
jutama midagi kokkuvõtlikult 
ja nii tuleks selle reisi tule
musena kirjutada: «Oli hästi
õpetlik reis!»

See juhtus Karjalas 
matkates...

A . K IL K
Augustikuu 11. päeva hilis

õhtul kogunes Balti jaama ise
äralik seltskond, kes oma 
rohukarva mundrite, eesliemb- 
leemide ja toekate seljakotti
dega ülejäänud raudruuna 
teenuste pruukijate tähelepanu 
endile kiskusid. Järgmisel päe
val nähti neid Neevalinnas lii
kumas, aga 13. augusti lõuna
tunnil tegid vaadeldavad sub
jektid endile Petrozavodski 
jaama perroonil seljakottidega 
vastutulijaid kõrvale tõugates 
teed. Siin võttis neid suure 
käratsemisega vastu veel suu
rem kamp hoopis iseäralist 
keelt purssivaid rännuriietuses 
tegelasi.

Kohalike energilistele uuri
miskatsetele vaatamata jäi 
kõrvalseisjaile täiesti uduseks, 
kellega on tegemist. « Polü- 
tehniku» lugejatele võib nüüd 
tagantjärele tutvuse poolest 
ära öelda, et kohalejõudnud 
olid « tipikad»  — matkasellid, 
kes julge meele ning paatide 
abil tahtsid Karjala jõgede-jär- 
vedega rinda pista. Vastuvõt
jatena aga esinesid meie vanad 
tuttavad — Läti Riikliku Üli
kooli rändurid, kes olid sama 
kavatsusega kohale saabunud.

Karjala kärestikke ja karude 
söögiisu ei alahinnatud ning 
edasi otsustati tungida ühen
datud jõududega. Koos- laaditi 
paadid veoautodele, ise aga 
sõideti stardipaigale kolisevas, 
vist enneveeuputusaegses bussi
loksus.

Kell käis kaheksandat õhtu
tundi, kuni meie veematkajate 
vägi eht-karjalalikku palk

majadest külla jõudsid. Kaar
dil ja ka kohalike elanike suus 
kannab see koht Kudama 
nime. Sõitsime igaks juhuks 
veel paar kilomeetrit põhja 
poole ning siis arvasid pike
mad ja targemad, et just see 
peaks lähtepositsiooniks kõige 
sobilikum koht olema. Seejärel 
sööstsid kõik kallale ... vaari
katele, mida kõikjal ümber
ringi lausa äraarvamata palju 
kasvas. Maiustajaid ei pidur
danud* seegi, et marjad ussita- 
mata ja seega ilmselt alla 
keskmise rasvasusega olid.

Kui maakera oli end juba 
niikaugele pööranud, et päike
sevalgus Karjala kohalt ära 
kippus kaduma, seisis Sämmi- 
järvi kaldal telkküla. Veepiiril 
lesisid reas rändurite laevas
tiku alused. Isikuline koosseis 
varus rammureserve — lõkete 
ümbrusest kostis domineerivalt 
isuäratavat matsutamist. Sääs
kede eelsalgad kontrollisid 
sügav puurimise meetodil oma

toidulaua kvaliteedi\isi näita
jaid Argipäevaõhtune vaike7u!

Tähetunnil koguneti kui üks 
mees suurima lõkke ümber 
kokku, et sõjanõu pidada. 
Kinnitati otsus — järgmisel 
hommikul kõik jõud lahin
gusse. Sõjakate lauludega v ii- 
liti vaimu vahedaks. Et sellest 
aga lõplikult ära väsiti, seda 
kinnitas varsti telkidest kostev . 
vägev norskamine. Kuid mis

veres või mõnes teises meie 
väikelinnas.

Rahvastikust moodustavad 
Karjalas enamuse venelased, 
soomlasi on veidi tihedamalt 
vaid Soome piiri lähedal. Põhi
liselt tegeldakse metsamajan
dusega, vähem põllumajan

dusega ning suuremate vee 
kogude ääres ka kalapüügiga. 
Muuseas kohtasime Kudama 
kaupluses keskealist naiste-

Kiži saarel Äänisjärvel. Seal võib turist tundide kaupa imetleda 
Karjala omapärase ehituskunsti saavutusi.

juhtus edasi, sellest pajatab 
juba matkarühma kroonika.
14. august.

Imekaunis hommik küll, kuid 
ikkagi magaks veel kas või 
5 minutitki, kui Uldis otse 
meie telgi ees panniga äratust 
ei taoks. Kuid ikkagi — kes 
ajas meie telgiukse kõrvalt 
pangest ära 4 kilo keedetud 
loomaliha (need paar konti, 
mis pangepõhjas kolisevad, 
võib kogukaalust maha arvata)? 
Rein lööb kirve kändu ja Maie 
uriseb ähvardavalt, kuid keda 
kohtupinki panna? Kui hiljem  
üks segavereline külapeni kaht
laselt iseteadva sörgiga otse 
meie õnnetu pange juurde 
traavib, lastakse tal kerge eh
matusega minna, sest puuduvad 
otsesed süütõendid. Kuid kes 
siis?

Laager sumiseb nagu sääse- 
sülem meie telgis. Süüakse, 
seatakse varustust lõplikult 
korda. Meie asjaajaja Sass ja 
peakokk Maxi käivad lätlastest 
kolleegidega seltsis Kudamas 
ära, et paberid klaariks teha 
ja veel veidi toiduvarusid 
täiendada. Palkmajad, liiva- 
tänavad, keset peatänavat võta
vad liiva- ja päikesevanne 
paar varssa. Kuid poeletid 
pakuvad kõigile üllatuseks 
peaaegu samasuguseid ostu- 
võimalusi, nagu näiteks Rak -

rahvast, kes algul kuulas meie 
vadistamist muigel näoga 

eemalt, siis aga astus lähemale 
ning hakkas meiega sulaselges 
eesti keeles juttu ajama. Osu
tus, et ta oli 8 aastat Tallinna 
lähedal elanud, praegu aga 
töötavat tema tütar Kostivere 
sovhoosis. H iljem  oli taolisi 
kohtumisi veelgi. Väike oled, 
maakera!

(Järgneb.)

Meie mees Eesti meistriks 
orienteemmšsmaratoms

Kohtla-Nõmmel selgusid Ees'- 
ti meistrid orienteerumismara- 

% T ;  л-, tonis. Võistlus toimus 28 km
pikkusel 14 kontrollpunktiga, 
rajal. Raja tegi eriti raskeks 
tugev vihmasadu, mis oli muut
nud pikad rabalõigud peaaegn 
läbipääsmatuiks.

43 startinud võistlejast suutis 
raja kõige kiiremini läbida TPI 
ehitusteaduskonna IV  kursuse 
üliõpilane Jaan M i 1 j a n. Ta 
edestas lähemat konkurenti 7 
minutiga. See oli Jaan Milja- 
nil sellel aastal juba neljandaks, 
kogu tema sporditegevuse kes
tel aga seitsmendaks meistri
tiitliks.
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Kas olete kasutanud Ф БО Н-i
bibliograafiliste  b ü lle tä ä n id e  ab i?

ф  ФБ0Н  — Фундаментальная 
библиотека общественных наук 
им. В. П. Волгина.

ф  Bülletääne ilmub 24 see
riat kõigil ühiskonnateaduste 
teemadel: majandusteadused,
filosoofia, ateism ja usk, teadus 
jn. teaduslik uurimistöö, ajalugu, 
kirjandus ja keeleteadus ning 
Euroopa sotsialismimaade ma
jandus- ja kultuurielu.

ф  Bülletäänid annavad regu
laarselt üks kord kuus infor
matsiooni kogu Nõukogude Lii
dus ja ka välismaal ilmunud 
raamatutest ja ajakirjanduses 
avaldatud artiklitest, 

ф  Bülletääne on väga hõlpus

kasutada, kui otsite kirjandust 
isegi väga kitsa teema kohta, 
sest raamatud ja artiklid on 
grupeeritud detailsete küsimus
te järgi ja viidete abil juhata
takse peateemade juurest selle
ga seotud rubriikide juurde.

Ф Bülletäänid on väga hea
deks kirjandusmaailma «giidi
deks» kõigile üliõpilastele, kes 
tahavad alustada teadusliku 
uurimistööga Ü T Ü  ringides„ 
valmistada ette vestlusi ja re
feraate huvitavate teaduslike 
probleemide kohta.

®  Bülletääne on võimalik 
alati kasutada TP I Raamatu
kogu bibliograafiaosakonnas.

Ühes Prantsusmaa ajalehes 
ilmus lühiteade: « Torm rebis
Chapey kiriku tornist maha 
kuke. Veidi hiljem leiti kukk 
ühe kana jalgade alt kiriku
mõisa õuelt.»

(
Kölnis viidi läbi Euroopa esi

mene võidujooks kaamelitele. 
Kõrbeloomad jooksid üldiselt 
hästi. Neil tekkis raskusi
ainult kurvide võtmisel.

Milaano elanik Carlo Orsini 
seisis kohtu ees. Ta oli parki
misplatsil teistele autodele mi
tu korda külge sõitnud ja neile 
kahjustusi teinud.

Kohtuniku ühe küsimuse 
peale vastas Carlo: «Olen lühi
nägelik ja seepärast pargin ma 
ainult hääle järele.»

/
Stokholmis igal aastal välja

antava «Huumori Akadeemia 
auhinna» sai tänavu Rootsi 
pealinnas asuv meteoroloogili
ne instituut.

KIRJASTUS
GRUPI 

VÄLJAANDEL ILMUS
I. Umborg, I. Eiskop, V. Kol- 

lom. Elektroonika II. Tallinn, 
1969, 83 lk., 800 eks., 18 kop.

Р. Мозберг. Материаловеде
ние.'' Tallinn, 1969, 173 lk., 1500 
eks., 34 kop.

Вопросы методики обучения. 
Tallinn, 1969, 129 lk., 700 eks., 
24 kop.

H. Kroon, V. Koslov. Loen
guid sotsialismi poliitilisest

ökonoomiast f. Tallinn, 1969, 
88 lk., 2000 eks., 15 kop.

Abiks teadusliku kommunis
mi teooria õppijaile. Tallinn, 
1969, 82 lk., 3000 eks., 11 kop.

ökonomik sozialistischer
Industriebetriebe. Tallinn, 1969, 
99 lk., 500 eks., 16 kop.

Электрические машины. Tal
linn, 1969, 63 lk., 500 eks.,
14 kop.

Õppemetoodika küsimusi IV.
Tallinn, 1969, 119 lk., KÄO eks., 
21 kop.

Лабораторные задания по 
курсу Теоретические основы 
электротехники. Tallinn, 1969, 
69 lk., 700 eks., 14 kop.
Elektrimasinad. Tallinn, 1969, 
56 lk., 500 eks., 10 kop.

Noor dotsent Niis Gustavson 
pidas Malmös loengu piima 
toiteväärtusest ja lausus muu
hulgas: «K u i te 1200 kuu jook
sul iga päev joote ühe liitri pii
ma, siis elate kindlasti sada 
aastat vanaks.»

Amazonase jõe äärses džung- 
lis Kolumbia idaosas avastati 
senitundmatu indiaanihõim. 
Selle hõimuga suhtlemisel tek
kis suuri raskusi — see ei oska 
kõnelda mitte üheski siiani tun
tud 15 Amazonase-indiaani 
keeles.

3. oktoobril kell 10.15 kõneleb 
kaasaegsest rahvusvahelisest 
olukorrast Eesti Raadio ja Te
levisiooni kommentaator Vam
bola Põder (AV-301).

7. oktoobril kell 15.30 — aulas 
algab õppejõudude teoreetiline 
konverents «V. I. Lenin ja kõr
gem kool».

8. oktoobril kell 14 — TRÜ
pedagoogikakateedri õppejõud 
Jüri Orn esineb aula auditoo
riumis loenguga «Väikeste 
gruppide teooria». See on esi
mene loeng kõrgema kooli pe
dagoogika ja psühholoogia kü
simustest käesoleval õppeaastal.

8. oktoobril kell 15.30 — aulas 
jätkub teoreetiline konverents 
«V. I. Lenin ja kõrgem kool»-

AIDAKE!
Kas leidub T P I-s  sellist ini

mest, vääramatut jõudu või 
rtiõõtmatut võimu, et absoluut
selt kõik üles seatud se in ak e l
la d  T P I-s  näitaksid ühtset aega?  
Mida arvate teie sellest, lugu
peetud lugejaskond?

Vast. toimetaja V. KALPUS

Орган парткома, ректората, ко- 
митета ЛКСМ Э и профкома Тал* 
лииекого политехнического инсти
тута газеты «Таллинский политех
ник» .
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